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آیین اختتامیه نخســتین مســابقه »عاشیق های جوان 
ایران« با حضور جمعی از مســئولان و هنرمندان و معرفی 

و تجلیل برترین ها برگزار شد.
به گــزارش ایرنــا، فراخوان نخســتین دوره مســابقه 
عاشــیق های جوان ایران با عنوان »عاشــیق لار« با دبیری 
عاشیق سلجوق شــهبازی دی ماه سال ۱۴۰۱ توسط خانه 
عاشیق های ایران در سایت این نهاد و شبکه های اجتماعی 

منتشر شد.
علاقه مندان از سراسر کشور ۲۳۵ اثر را به دبیرخانه این 
مســابقه ارســال کردند و پس از داوری آثار توسط هیئت 
داوران؛ محمد فرزانگان، بهبود نظری افشــار، نوروز چمنی، 
علیخان بابایی، ستار بابایی، اکتای زمانی، حسین صیامی و 
فرامرز گلزاری، ۲۵ گروه به عنوان منتخب به مرحله نهایی 

راه یافتند.
دور نهایی مســابقه عاشــیق های جوان ایران به صورت 
حضوری هشتم خرداد با حضور گروه های منتخب برگزار و 
آیین اختتامیه این مسابقه شامگاه سه شنبه )نهم خرداد( با 
حضور عاشیق سلجوق شهبازی دبیر این رویداد، بنیانگذار 
و مدیرعامل خانه عاشیق های ایران، علی پولاد محقق، فعال 
فرهنگی و سرمایه گذار، حمید جوانی شهردار منطقه سه شهر 
تهران، مهدی عباسی رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای اسلامی شهر تهران، سیدعباس سجادی مدیر امور 
موسیقی و سرود سازمان فرهنگی هنری شهرداری، شهرام 
کرمی مدیر فرهنگی هنری منطقه سه شهر تهران و رئیس 
فرهنگســرای ارسباران، جمعی از مسئولان و هنرمندان در 

این فرهنگسرا برگزار شد.
در این آیین عارف قاســمی )گروه آتامان( از شهرستان 

میانه استان آذربایجان شــرقی، یعقوب عبادی )گروه آراز( 
از شــهر تبریز آذربایجان شــرقی و بهزاد حسن پور )گروه 
ایســکانلی( از شهرســتان مغان اســتان اردبیل به ترتیب 

رتبه های اول تا سوم را کسب کردند.
عاشــیق حبیب اســدی از آذربایجان غربی، عاشــیق 
ابوالفضل سهرابی از همدان و عاشیق غلامرضا کمیجانی از 

استان مرکزی نیز تجلیل شدند.
همچنیــن در ایــن آیین از رضا جهانی عاشــیق جوان 
۱۵ ساله روشــندل از شهرســتان اهر آذربایجان شرقی و 
ســه عاشیق پیشکسوت؛ علی محمدی از پارس آباد مغان و 
نماینده عاشیق های ایران در اردبیل، نوروز چمنی از تهران، 

ده ده ش گوزلی از استان البرز تجلیل شدند.
دبیر نخســتین دوره مسابقه عاشــیق های جوان ایران 
در این آیین با اشــاره بــه چگونگی برگــزاری این رویداد 
اظهارداشــت: دهم آبان سال گذشته تصمیم گرفته شد که 
با هدف حفظ ادبیات و موســیقی عاشیقی و استعدادیابی 
از جوانان برای انتقال این فرهنگ مســابقه ای برگزار شود، 
براین اساس فراخوان مسابقه عاشیق های جوان ایران منتشر 
و ۲۳۵ اثر به دبیرخانه ارســال شد و در نهایت داوران آثار را 
بررســی کردند و ۲۵ نفر به مرحله نهایی راه پیدا کردند که 
آنان نیز پس از چهار ماه تمرین، هشــتم خرداد با یکدیگر 
رقابت کردند و در آیین اختتامیه نیز سه نفر برگزیده شدند.
وی با تاکید بر حفظ موســیقی عاشــیقی گفت: به نظر 
می رسد اگر فرهنگ و هنر موســیقی عاشیقی با این روند 

کنونی پیش برود دیگر ۳۰ ســال آینده این فرهنگ و هنر 
را نخواهیم داشــت، چند سالی عضو کانون نوازندگان خانه 
موسیقی بودم، پیشنهادهایی را برای حفظ و تقویت موسیقی 
عاشیقی ارایه دادم اما هیچ کدام عملی نشد، تلاش داریم با 
برگزاری مسابقه عاشیق های جوان ایران، به برگزیدگان این 
مسابقه آموزش هایی ارایه دهیم تا این هنر به هر شکلی که 

هست، حفظ شود و ادامه پیدا کند.
عاشیق سلجوق شــهبازی افزود: مدیران فرهنگی باید 
موسیقی نواحی و به خصوص موسیقی عاشیقی را مورد توجه 
قرار داده و برای حفظ این فرهنگ و موســیقی اقداماتی را 
انجام دهند، موسیقی عاشیقی سرشار از مفاهیم و آموزه های 
الهی، ادبی و اخلاقی است، امروز مردم به نشاط خیلی نیاز 
دارند، اگر چنین فرهنگی را نادیده بگیریم، فرهنگ نامناسب 

و ناشایستی جایگزین آن خواهد شد.
علی پولاد محقق، فعال فرهنگی و ســرمایه گذار نیز در 
این آیین با تجلیل از ادبیات و موســیقی عاشیقی گفت: با 
همکاری عاشیق ســلجوقی برای پیدا کردن آثاری در این 
حوزه سفر کرده و در ۱۹ نقطه کشور آثاری را پیدا کردیم، 
صوت هایی را نیز در حوزه موســیقی عاشــیقی جمع آوری 
کردیم، اســاتیدی این موســیقی آثاری را در استودیو اجرا 
کردند که ۹۰۳ هزار قطعه و ترک گردآوری شــد و این آثار 
تدوین می شــوند، دانشنامه عاشــیق های ایران را در ۴۰۰ 
صفحه منتشــر کردیم و در آن عاشــیق ها معرفی شدند. 
همچنین موســیقی عاشیقی در هنر موسیقی عاشیقی نتُ 

وجود نداشــته، ما ۱۲۱ نتُ موسیقی را با همکاری اساتید 
بین المللی تدوین کردیم و قرار است از این پس هنرمندان 

براساس نتُ آثاری را اجرا کنند.
مهدی عباســی رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای اسلامی شهر تهران نیز در این آیین ضمن تبریک به 
مناسبت ولادت امام رضا )ع( اظهارداشت: موسیقی عاشیقی 
که بــه عنوان هنر اصیل قومی شــناخته می شــود، صرفا 
آذری زبان های ما این گنجینه را در اختیار ندارند، تمام اقوام 
از این گنجینه بهره مند هستند که وظیفه ماست با برگزاری 

چنین مراسمی، آن را حفظ و احیا کنیم و ارتقا ببخشیم.
وی گفت: هنر و ادبیات عاشیقی براساس فلسفه، هویت 
و مبنایی شــکل گرفته و در واژه واژه اشعار آن درس نهفته 
است اما هنرمندان این حوزه مغفول واقع شدند و هنرشان 
دیده نشده، عاشیق شهبازی انجمنی را در این حوزه بدون 
هیچ بودجه  و کمکی از سوی نهادها بنیانگذاری کرده است 
و ما باید کمک کنیم تا این موســیقی حفظ شود و توسعه 

پیدا کند.
اجرای موسیقی توســط گروه فولکلور خانه عاشیق های 
ایــران، چهار قوپوز با هنرمندی اکتای زمانی، ابراهیم راثی، 
یاشــار ایمانپور و شاهین هاشــم نژاد، آهنگ »مصری« با 
هنرمندی علیخان بابایی، بهبود نظری افشار، نوروز چمنی، 
ســخاوت صابری و گروه رقص آیلار به سرپرســتی استاد 

حاجی بابایی از دیگر بخش های این مراسم بود.
خانه ایران »عاشیقلار« مهرماه سال ۱۳۹۴ فعالیتش را 
با هدف پرداختن به موسیقی عاشــیق ها آغاز کرد که این 
فعالیت به منظور حفظ و گسترش فرهنگ و ادبیات عاشیقی 

و ترویج آن انجام شده  است.

برترین عاشیق های جوان ایران معرفی شدند

برای تکمیل فیلمنامه »ولایت عشق« هشت ماه خودش 
را در خانــه حبس کرد تا متن را کامــل کند. یک طرفِ 
ریشــش را کوتاه کرد تا مجبور شــود در خانه بماند و کار 
را به پایان برســاند. امام رضا)ع( مسیر زندگی اش را عوض 
کــرد. این خاطرات به یادماندنی از خالق »ولایت عشــق« 
به جا مانده اســت؛ مهدی فخیــم زاده. کارگردان و بازیگر 
توانمند کشــورمان. ولادت امام رضا )ع( بهانه ای شد تا باز 
هم در چنیــن روزی از »ولایت عشــق«ی که فخیم زاده 
۲۲ سال پیش ســاخت یاد کنیم. ۲۲ سال پیش سریالی 
با نام »ولایت عشق« به کارگردانی مهدی فخیم زاده برای 
تلویزیون با موضوع زندگی و شخصیت امام رضا)ع( ساخته 
و پخش شــد. ســریالی که هنوز پس از گذشت سال ها از 
یادها نرفته به خصوص وقتی ایام شــهادت امام هشــتم یا 
ولادتش فرا برســد بیش از هر زمانی هنوز هم مورد توجه 

قرار می گیرد.
مهدی فخیم زاده، کارگردان، نویسنده و بازیگر باسابقه 
ســینما  و تلویزیون که با ســاخت »ولایت عشق« دومین 
تجربه ســاخت آثار تاریخی اش را به ثبت رساند، پیش از 
این مجموعه، سریال »تنهاترین سردار« را برای صداوسیما 
تولید کرد که آن هم روایت زندگی امام حسن مجتبی )ع( 
بود. اما فخیم زاده پس از »ولایت عشق« دیگر کار تاریخی 
نســاخت آن هم به دلایلی که در بخشی از این گزارش به 

آن اشاره می شود.
»ولایت عشــق« اولین بار ســال ۱۳۷۹ از شبکه یک 
سیما به روی آنتن رفت. در این سریال تاریخی فرخ نعمتی 

ایفاگر نقش امام رضا)ع( بود.
داستان این سریال که درباره زندگی امام رضا )ع( است 
با مرگ هارون الرشــید خلیفه عباســی و روی کار آمدن 

پسرش امین آغاز می شود.
مهــدی فخیــم زاده که ســال ها پیش مهمــان برنامه 

»دورهمی« مهران مدیری بود در بخشی از صحبت هایش 
درباره »ولایت عشق« گفته بود: سر »ولایت عشق« هشت 
ماه خــودم را در خانه حبس کرده بــودم تا متن را کامل 
کنم. حتی نصف ریشم را می زدم تا هوس نکنم بیرون بروم.
این بازیگر و کارگردان درباره شــروع »ولایت عشــق« 
به ایســنا گفته بود که ابتدا برای این کار تردید داشــته و 
به پیشــنهاد آقای حیدریان برای ســاخت این اثر پابوس 
امام رضا )ع( رفته تا با خود ایشــان مشــورت کند و این 
 کار را هــم کرد. او به مشــهد رفــت و از نزدیک با زائران

امام رضا )ع( حرف زد.
و امــا در نهایت بعد از انجام مراحل ســاخت »ولایت 
عشــق« چالش هایی هم به همراه داشت که مهم ترین آن 
نشان ندادن چهره معصوم و امام )ع( بود که در زمان خود 
فراز و نشــیب هایی را طی کرد. فخیم زاده در بخشــی از 

خاطراتش درباره چالــش عدم نمایش تصویر امام رضا)ع( 
که با ایسنا مطرح کرده بود چنین گفته بود که ابتدا گفته 
نمی تواند راجع به کسی فیلم بسازد که شخصیت محوری 
ماجرا باشــد و در تمام مدت او را نبینیم و از زبان آدم های 
دیگری درباره اش بشــنویم که گویــا فرصتی برای جواب 
دادن به او داده شــد و در نهایت گفتند صلاح نیســت که 

چهره را نشان بدهیم. 
فخیم زاده درباره نورانی شــدن چهره امام رضا)ع( گفته 
بود که آن زمان در اســتدیو صبا دستگاهی ساخته بودند 
که تماما چهره را نورانی می کرد و ما تســت زدیم و قرار بر 
این شــد که چهره امام نورانی باشد و ما قبول کردیم که 

همین طور باشد اما پنهان بماند.
از طرفی به نظر می رســد خود فخیم زاده نیز علاقه ای 
بــرای نمایش چهــره معصومان ندارد و دربــاره علت این 

دیدگاه هم تاکید کرده بــود که نمی خواهد تصویر زیبای 
ائمه در ذهن مردم شکسته شود. این کارگردان همچنین 
در ســخنانش تاکید کرده بود که امام بــرای هر کدام از 
ما یک تصویــر زیبا دارد و این زیباتریــن چهره وقتی به 
شکل عینی دربیاید، حتما می شــکند، در نتیجه خودش 
صلاح ندید که معصوم را نشان بدهد. کارگردان سریال های 
»خواب و بیدار«، »فوق سری«، »ساختمان ۸۵« و »حس 
ســوم« تاکید کرده که »برای نمایش چهره معصوم چراغ 
خاموش جلــو رفتیم و به جز خــودم و آقایان حیدریان، 
رضاداد و لاریجانی کســی از این موضوع خبر نداشت.« او 
تعریف کرده بود که هر کســی هم می پرســید می گفتیم 
همان ســنت قبلی اســت! و بالاخره وقتــی زمان پخش 
رسید خیلی آشــفته بود که چه اتفاقی قرار است بیفتد و 
خوشبختانه اتفاقی نیفتاد و دیگر در قسمت هفتم و هشتم 
آقای مکارم شیرازی نامه تائیدیه را نوشت و آقای لاریجانی 
دســتور داد که آن نامه در ابتدای ســریال آورده شــود و 

مشکلات هم حل شد.
امــا مهدی فخیم زاده بعد از ســاخت دو اثر »تنهاترین 
سردار«و »ولایت عشق« بازهم پیشــنهاد کارگردانی آثار 
تاریخی دینی برای کارگردانی داشــته که خودش در این 
زمینه توضیح داده است: »بعد از ساخت »ولایت عشق«، به 
من پیشنهادهای زیادی شد. به خصوص ساخت مجموعه ای 
درباره امام حســین)ع( و زندگی ابوطالــب)ع( که خیلی 
درباره اش صحبت شد. اما من دیگر به سراغ این کار نرفتم 
که دلیل اساســی دارد؛ اینکه روایت های تاریخی و دینی 
مختلف است و اظهارنظرهای مختلفی توسط آدم ها انجام 
می شــود و خیلی خودمانی بگویم که این کار مبصر زیاد 
دارد که صاحب نفوذ هم هســتند. حالا در زمینه تاریخی 
آدم سعی می کند چیزی خلاف را نیاورد اما درباره شریعت 

و اعتقادات سخت است.«

چالش های فخیم زاده با ساخت سریال امام رضا)ع(

از حبس خانگی تا ریشی که نصفه زده شد
بازیگر پیشکسوت هنرهای نمایشی درگذشت

محمدرضــا صمیمی، هنرمند 
هنرهــای  عرصــه  پیشکســوت 
و  گلســتان  اســتان  نمایشــی 
فیلم  جوان  سوزن بان  نقش آفرین 
»طبیعت بی جان« ساخته سهراب 

شهیدثالث راهی دیار باقی شد.
به گزارش ایرنــا از ایران تئاتر، 
محمدرضا صمیمی پیشکســوت 

عرصه هنرهای نمایشی استان گلستان، پس از تحمل مدتی رنج بیماری، صبح 
دیروز ۱۰ خردادماه، دارفانی را وداع گفت.

محمدرضا صمیمی، متولد سال ۱۳۲۵ بود و از دهه چهل شمسی وارد عرصه 
هنرهای نمایشی شد و در ادامه گروه تئاتر »رامین« را بنیان گذاری کرد. مرحوم 
صمیمی همچنین رییس شــورای نظارت و ارزشیابی بر نمایش این استان نیز 

بوده است.
او در مقام کارگردان، نمایش های »باران ســاز«، »خودکشی«، در مه بخوان«، 
»علامت ســوال« و... را روی صحنه برده اســت. از او آثــار متعدد تلویزیونی و 
ســینمایی همچون نقش آفرینی در فیلم »طبیعت بی جان« ســاخته سهراب 
شهیدثالث و سریال تلویزیونی »ستایش« به یادگار مانده است. از آثار مکتوب او، 
کتاب »دوران عاشقی« به همت نشر بنام در سال گذشته منتشر و روانه بازار نشر 
شد. مراسم تشییع پیکر این هنرمند فقید پنج شنبه ۱۱ خرداد، ساعت ۹ صبح از 

مقابل تالارفخرالدین اسعدگرگانی شهر گرگان برگزار خواهد شد.

»سوران« با بازی زنده یاد حسام محمودی 
روانه آنتن می شود

پخش سریال ۱۸ قسمتی 
محصول  تازه ترین  »سوران«، 
به  ســوره،  ســریال  مرکــز 
کارگردانی سروش محمدزاده 
مجتبــی  تهیه کنندگــی  و 
فرآورده به شــبکه یک سیما 
رســید. بــه گــزارش ایرنا از 
پایگاه اطلاع رســانی ســیما، 

پخش سریال ۱۸ قسمتی »ســوران«، تازه ترین محصول مرکز سریال سوره، به 
کارگردانی سروش محمدزاده و تهیه کنندگی مجتبی فرآورده به شبکه یک سیما 
رسید. بدین ترتیب این مجموعه تلویزیونی به زودی و پس از پایان پخش سریال 
»گیلدخت« روانه آنتن می شــود. »سوران« که اقتباسی آزاد از کتاب »عصرهای 
کریسکان« نوشته کیانوش گلزار راغب است و قصه عشق، مبارزه و میهن دوستی 
مردم کردســتان را روایت می کند، این روزها مراحل پس تولید را پشــت ســر 
می گذارد تا آماده نمایش شود. در خلاصه داستان »سوران« آمده است:- همین 
الانم باورم نمیشه، همش می گم نکنه یه خوابِ شیرین باشه که هر لحظه ممکنه 
ازش بپرم...؟! - خواب نیســت همه چی عین واقعیتــه. من و تو و بچه هامون... 
مهدی نصرتی، علیرضا جعفری، تومــاج دانش بهزادی، مریم کاظمی، مصطفی 
کولیوندی، محمدرضا صولتی، گلنوش قهرمانی، احمد صدفی، هلن نقی لو، روزبه 
رئوفی، احمد جعفری، علی اکبر اصانلو، ارشیا عبدالهی، آرش نیازی، مدیا ذاکری، 
حمید محرابی، علیرضا حنفی، شــاهو شاهمرادی، سیمین بهفر، با معرفی آسو 
پاشــاپور و با هنرمندی زنده یاد حسام محمودی ترکیب بازیگران این سریال را 

تشکیل می دهند.

مسابقه »صداتو« با تمرکز بر موسیقی ایرانی متولد شد
مجموعه »صداتو« در قالب یک مســابقه برای نخستین بار همراه با ابتکاری 
جدید برای تعامل کاربران حین تماشای برنامه در شبکه نمایش خانگی منتشر 
شــد.  به گزارش ایرنا، »صداتو« نام جدیدترین محصول فیلیمو است که انتشار 
آن از صبــح دیروز ۱۰ خرداد ماه در این پلتفرم آغاز شــد. »صداتو« یک فضای 
موزیــکال و معمایی دارد و با راه اندازی ماژول )پیمانه( پرســش و پاســخ حین 
تماشا، مخاطبان را غافلگیر می کند و لحظات پرهیجانی را برای دنبال کنندگان 
مسابقه خواهد ساخت. این مسابقه، تازه ترین برنامه تولیدی فیلیموست که جنبه 
سرگرمی دارد و با ترکیب مهیج موسیقی و معما، مخاطب را درگیر خود می کند. 
کارگردانی و تهیه کنندگی صداتو را حامد جوادزاده برعهده دارد و محسن کیایی 
آن را اجرا می کند. همچنین در این مسابقه یک گروه ۴ نفره »یاور« حضور دارند 
که متشکل از شبنم مقدمی، محمد بحرانی، امیرمهدی ژوله و محسن شریفیان 
اســت. یاورانِ صداتو، شرکت کننده را در جریان مسابقه راهنمایی می کنند و در 
مسیر بازی پرهیجان، خود نیز بخشی از بازی خواهند شد. این برنامه با تمرکز بر 
تنوع موسیقی ایرانی و شرقی و تکیه بر فرهنگ اصیل ایرانی، از سایر برنامه های 
حوزه موســیقی و خوانندگی متفاوت است. »صداتو« را هر چهارشنبه  ساعت ۸ 

صبح می توانید بر روی فیلیمو مشاهده کنید.

مدیر حافظیه آزاد شد
وزیر   میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی از آزادی مدیر حافظیه در 
اســتان فارس خبر داد. به گزارش ایسنا،  عزت الله ضرغامی وزیر   میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در حاشیه نشست هیات دولت درباره بازداشت مدیر 
مجموعه حافظیه در پی انتشار فیلم مربوط به یک خواستگاری در نزدیکی مقبره 
حافظ، گفت: خانم ادهم همکار خوب، متخصص، کارشناس، متعهد و مومنه ما 
بعد از دو شب بازداشت امروز صبح با قید وثیقه آزاد شد. وی ادامه داد: در دولت 
درباره این مســاله بحث شــد، ارزش های خانم ادهم برای ما محرز است، اما اگر 
هرگونه رفتار مغایر با فرهنگ و اصول اجتماعی مردم در جایی انجام شــود که 
نسبتی با بخش های دولتی داشته باشد، طبق قانون باید در هیات تخلفات اداری 
که جایگاه قانونی دارد بررســی شــود و در صورت صحت نسبت به آن تصمیم 
گیری شود.ضرغامی گفت: بازداشــت مدیر شایسته ای که یک هفته قبل مورد 
تقدیر وزارت خانه و دولت قرار گرفته و در جریان ســفرهای نوروزی رکورد همه 
بازدیدها را جا به جا کرده، از مسافران نوروزی تا شب های احیا که کار متفاوتی 
را ســامان داد آن هم به دلیل اینکه یک اتفاقی در یک محلی ظرف چند دقیقه 
انجام می گیرد نباید انجام می شد، در حالی که او اقدامات در رابطه با این رخداد 

را هم بلافاصله اعلام می کند.
 

صاحب فرزند شدن »آل پاچینو« در ۸۳ سالگی 
پس از تولد هفتمین فرزند » دنیرو«! 

»آل پاچینــو« در حالــی 
در سن ۸۳ سالگی در انتظار 
تولــد فرزند جدیدش اســت 
که چنــدی پیش نیز »رابرت 
دنیرو« ســتاره هم نسل او نیز 
تولد هفتمیــن فرزند خود را 
جشن گرفت. به گزارش ایسنا، 
بازیگر »پدرخوانده« که پیش 
از این یک پسر ۳۳ ساله و یک 
دوقلوی ۲۲ ساله از ازدواج های 

قبلی اش دارد، در انتظار تولد چهارمین فرزند خود از شریک زندگی جوان و ۲۹ 
ســاله خود »نور الفلاح« است. او در ســال ۲۰۱۴ درباره پدر بودن با نیویورکر 
صحبت کرد و گفت که داشتن فرزند، حلقه مفقوده ای بوده است که او از زمانی که 
پدرش او و مادرش را در کودکی ترک کردند، احساس می کرده است. او همچنین 
گفته بود: »آگاهانه می دانستم که نمی خواهم مانند پدرم باشم. من سه فرزند دارم 
و در قبال آنها مسؤولم، من بخشی از زندگی آنها هستم. وقتی من نیستم، برای 
من و آنها ناراحت کننده است«. »رابرت دنیرو« ستاره هم نسل »آل پاچینو« نیز 
اخیرا اعلام کرد که در سن ۷۹ سالگی برای هفتمین بار پدر شده و نوزاد هفتم او 
به تازگی به دنیا آمده است. با تولد نوزاد جدید، تفاوت سنی میان »درنا« فرزند 
ارشد دنیرو و کوچکترین بچه او ۵۱ سال است. رافائل که ۴۶ سال دارد،  الیوت 
۲۵ ســاله و هلن گریس ۱۱ ساله به همراه یک دوقلو به نام های آرون و جولیان 
که حالا ۲۷ سال دارند، دیگر فرزندان »رابرت دنیرو« هستند. »مخمصه« ساخته 
»مایکل مان« )۱۹۹۵(، قسمت دوم فیلم »پدرخوانده« محصول سال ۱۹۷۴ به 
کارگردانی »فرانسیس فورد کاپولا«، »قتل عادلانه« به کارگردانی »جان اونت« و 
»مرد ایرلندی« به کارگردانی »مارتین اسکورسیزی« ۲۰۱۹، فیلم هایی هستند 

که این دو ستاره بزرگ سینما در کنار هم مقابل دوربین رفته اند.

اخبارکوتاه

شــهرام مسلخی با اشاره به اینکه در شرایط 
ناعادلانه اکران فیلم های سینمایی بسیاری در 
گیشه با شکســت مواجه می شوند، تأکید کرد: 
اکثر این فیلم ها، آثاری هســتند که مســتقل 
ساخته شده اند و در این شرایط به نظر می رسد 
که تا چند سال آینده اثری از سینمای مستقل 

باقی نخواهد ماند.
شهرام مسلخی، کارگردان و تهیه کننده فیلم 
ســینمایی »یقه  ســفیدها«، که این روزها در 
سینماهای کشور در حال اکران است در گفتگو 
با خبرنگار ایلنا، اظهار داشت: اکران فیلم »یقه 
سفیدها« در کنار دیگر فیلم های پرفروش اتفاق 
خوبی اســت، به هر حال اکران فیلم ما در کنار 
فیلم هایی که تا امروز توانســته اند فروش قابل 
توجهی داشته باشند، می تواند منجر به بیشتر 
دیده شــدن فیلم شود چراکه مردم وقتی فیلم 
خوب در سینما می بینند، ترغیب می شوند که 

بیشتر به سینما بروند.
مســلخی تصریح کرد: متأسفانه آنچه که به 
نمایش فیلم ما لطمــه وارد کرده بی عدالتی در 
اکران اســت. به نظر می رسد مافیایی در اکران 
وجود دارد که تــوازن را بر هم زده و می بینیم 
یــک فیلم ۲۰ اکــران در روز دارد اما یک فیلم 
به طور کل دو ســانس دارد و آن سانس ها هم 
در زمان مناسبی نیستند. نمی دانم این مشکل 
از کجا ایجاد می شــود ولی باید نظارتی بر این 

مسئله وجود داشته باشد و این مشکل حل شود. 
مطمئناً هر فیلمی که سانس های بیشتری به آن 
اختصاص دهند بیشتر دیده می شود و بهترین 
فیلم ها هم بدون سانس های مناسب امکان دیده 

شدن ندارند.
وی افزود: با وجود اجحافی که در حق فیلم 
ما شده و عدم تبلیغات مناسب، »یقه سفیدها« 
در حال حاضر چهارمین فیلم پرفروش سینماها 
است و فکر می کنم مخاطبان خودشان فیلم را 
تبلیغ می کننــد و اتفاقات خوبی برای فیلم رخ 

می دهد.
مســلخی تأکید کرد: متأسفانه در سینمای 
ایران هیچ برنامه ریزی درستی در اکران فیلم ها 
وجود ندارد، به نظر من ســازمان سینمایی باید 
نظارت مشــخصی بر اکران داشته باشد و اجازه 
ندهد ســینمادارها بــا در نظــر گرفتن منافع 
شخصی خودشان ســانس های اکران فیلم ها را 
مشخص کنند. باید شرایطی وجود داشته باشد 
که ســینماداران را موظف کند تا اگر فیلمی در 
سینمایشــان اکران می شود در ساعات مختلف 
شبانه روز ســانس هایی به آن اختصاص دهند. 
البته من مخالف این نیســتم که برخی فیلم ها 
که فروش بالایی دارند ســانس های بیشتری به 
آنها اختصاص داده شود چرا که به هر حال افراد 
بیشتری برای دیدن این آثار به سینماها مراجعه 
می کنند ولی این مســئله نباید باعث شود که 

دیگر فیلم ها کاملًا نادیده گرفته شــوند و هیچ 
ســانس خوبی نداشته باشــند. از طرفی برخی 
فیلم ها نیز در شرایط عادلانه نمی توانند فروش 
بالایی داشــته باشند و اگر فروش قابل توجهی 
برایشــان رقم خورده به دلیــل تبلیغات زیاد و 
اختصاص دادن ســانس های مناسب به این آثار 
اســت که نمی دانم بر چه اساس و معیاری این 

اتفاق رقم می خورد.
وی افزود: خوشبختانه همانطور که گفتم فیلم 
»یقه سفیدها« با وجود شرایطی که ایجاد شده و 
سانس های کمی که به این فیلم اختصاص داده 
شده تا امروز توانسته فروش خوبی داشته باشد؛ 
در واقع اگر غیــر از این بود من هم اصراری به 
اختصاص دادن سانس های بهتر به فیلم نبودم 
و می پذیرفتم که سینمادار هم تمایلی به اکران 
این فیلم در ســانس های بهتر نداشته باشد اما 
وقتی می بینم در این شــرایط فیلم توانسته به 
فروش قابل قبولی دســت پیدا کند مطمئناً در 
شــرایط عادلانه اکران فروش »یقه ســفیدها« 
چند برابر خواهد شــد. اجحافی کــه در اکران 
صورت می گیرد تنها مربوط به فیلم من نیست 
و این اتفاق برای بسیاری از فیلم ها رخ می دهد. 
تهیه کننده فیلم سینمایی »پدران« درباره اولین 
تجربه ســاخت فیلم کمدی گفت: واقعیت این 
است که سینمای کمدی هیچوقت مورد علاقه 
من نبوده و هیچوقت در نظر نداشتم که فیلمی 
کمدی بسازم. سرمایه گذار فیلم ساخت این اثر 
را به من پیشنهاد داد و فیلمنامه را که خواندم به 
نظرم اثر جالب توجهی بود و تصمیم گرفتم که 
با »یقه سفیدها« سینمای کمدی را هم تجربه 
کنم و شــاید این آخرین فیلم کمدی باشد که 
ساخته ام چرا که پس از »یقه سفیدها« ساخت 
یک فیلم کمدی دیگر هم پیشــنهاد شد و آن 

پیشنهاد را نپذیرفتم.

وی در ادامه اظهاراتش افزود: البته همیشــه 
در فیلم های جدی که کار می کنم هم رگه هایی 
از طنز وجــود دارد و وقتی فیلمنامه این فیلم 
را خواندم متوجه شــدم که بــار کمدی این اثر 
به سمت ابتذال نمی رود. »یقه سفیدها« قصه ای 
اجتماعــی را روایت می کند که رگه های از طنز 
در آن وجود دارد و از تجربه ســاخت این فیلم 
کمدی اصلًا پشیمان نیستم. البته فیلم کمدی 
در شرایط حاضر امکان بهتری برای اکران شدن 
دارد و من یک فیلم اجتماعی هم آماده نمایش 
دارم که متأسفانه هنوز فرصت اکران آن فراهم 

نشده است.
مسلخی تأکید کرد: برای هر فیلمسازی مهم 
است که فیلمش فروش داشته باشد، هر چند که 
ســرمایه گذاری این فیلم توسط فرهاد گودرزی 
انجام شــده ولی برای من مهم است فردی که 
سرمایه خود را وارد سینما می کند متضرر نشود 
و باز هم انگیزه ای برای سرمایه گذاری در سینما 
داشته باشد. متأســفانه در حال حاضر شرایط 
به گونه ای است که سرمایه گذارهای خصوصی 
با ورود به ســینما، از کار کــردن در این عرصه 
دلزده می شوند و دیگر رغبتی به سرمایه گذاری 
در ســینما ندارند. اگر شــرایط اکران به همین 
شــکل باشــد بعید می دانم تا چند سال آینده 
اثری از سینمای مستقل در ایران باقی بماند. در 
سال های پیش شرایط اینگونه نبود و فیلمساز 
فقط دغدغه جذب سرمایه گذار داشت ولی امروز 
پس از اینکه سرمایه فراهم می شود فیلمساز باید 
دغدغه اکران و تبلیغات و... را نیز داشــته باشد. 
امروز سرنوشــت فیلم ها به کیفیت فیلم مربوط 
نمی شود و ســینمادارها و جریان های مختلف 
ســینما در حوزه اکران هســتند که سرنوشت 
یک فیلم را مشــخص می کنند. این کارگردان 
درباره صدور پروانه نمایش این فیلم گفت: »یقه 

ســفیدها« در دولت قبل پروانه نمایش گرفت 
و دولت جدید تأکید کــرد که فیلم باید دوباره 
پروانه نمایش بگیــرد. دولت قبل اصلاحاتی به 
فیلم وارد کرد و دولت جدید هم ســعی داشت 
خیلی ســختگیرانه اصلاحاتی به فیلم وارد کند 
اما خوشــبختانه در صحبتی که با آقای روح الله 
سهرابی داشتیم نگاه ایشــان منصفانه تر بود و 
همکاری هایــی صورت گرفت کــه تغییرات به 
حداقل رســید و آسیب چندانی به کلیت فیلم 
وارد نشد. بیشترین آســیبی که برای دریافت 
پروانه ساخت به فیلم وارد شد این بود که مدتی 
طولانــی درگیر دریافت مجدد پروانه ســاخت 
بودیم و شــرایط مناســب تری که برای اکران 
وجود داشت را از دست دادیم. مسلخی در پایان 
درباره فاصله زیادی که از زمان ســاخت »یقه 
ســفید ها« تا زمان اکران آن طی شــده، گفت: 
ســینما در کشور ما جزو مشــاغل آسیب پذیر 
اســت و در دوران کرونا دیدیم که همه مشاغل 
به راحتی توانستند به فعالیت خود ادامه دهند 
و اولین جایی که تعطیل شــد سینماها بودند 
و همین باعث شــد بســیاری از فیلم ها نتوانند 
در زمان خود اکران شــوند. قطعــاً این فاصله 
زمانی زیاد به فیلم آســیب زده است. بسیاری 
از شــوخی هایی که در ایــن فیلم می بینید آن 
زمان برای اولین بار مطرح می شــدند اما امروز 
که فیلم اکران شده این شوخی ها در فیلم هایی 
که زودتر فرصت اکران برایشــان فراهم شــده، 
مطرح شــده اند و دیگر تازگی قبل را ندارند اما 
باز هم باید بگویم که این فیلم ســینمایی هنوز 
حرف های تــازه ای برای گفتن دارد و مخاطبان 
می توانند با آن ارتباط برقرار کنند و در این چند 
روز اکران هم به همین شــکل بوده و با وجود 
 همه مشکلات، »یقه سفیدها« توانسته فروش 

قابل قبولی داشته باشد.

کارگردان فیلم »یقه سفیدها«:

سینمادارها سرنوشت فیلم ها را تعیین می کنند

یــک پرتره عظیــم از »لئوناردو دی کاپریــو« در یکی 
حراجی خیریه به قیمتی فراتر از یک میلیون دلار فروخته 

شد.
به گزارش ایســنا و به نقل از آرت نت نیوز، تابلو »نگاه 
لئوناردو دی کاپریو زیبا به دوردست« اثر »دیمن هرست«  
که در سال ۲۰۱۶ توسط این هنرمند خلق شده است، در 
یک حراجی خیریه به قیمت ۱.۳ میلیون دلار فروخته شد.

»هرست« این پرتره را با الهام از مجموعه »نقاشی های 
چرخشــی«  خودش که در دهه ۹۰ میلادی خلق می کرد،  
نقاشی کرده اســت. پرتره »لئوناردو دی کاپریو«  که امضا 
»هرســت« و »دی کاپریو« بــر روی آن وجــود دارد،  از 

مجموعه ای از رنگ های صورتی،  زرد و ســبز تشکیل است 
که همچون اشعه هایی چرخان بر روی چهره آبی رنگ این 

بازیگر نقش بسته اند. 
مجموعه داری به نام »کریستین لوت« این اثر هنری را 
در مراســم »amfAR Gala« در کن ارائه کرد که برای 

تحقیقات ایدز برگزار می شود.
»دیمن هرســت«  هنرمند انگلیســی اســت که آثار 
هنــری اش اغلــب در زمره گران ترین آثــار هنری معاصر 

جهان قرار می گیرند.
این هنرمند پیشــتر نیز با سوزاندن آثار هنری خودش 

که میلیون ها دلار ارزش داشتند خبرساز شده بود.

پرتره »لئوناردو دی کاپریو« یک میلیون دلار فروش رفت


